
Наскоро започнаха 
изпитанията на третия 
самолетоносач на КНР 
„Фудзиен“ – 80 хиляди тона 
огромна стоманена конструкция 
с най-модерно оборудване и 
с електромагнитно устройство 
за катапултиране на самолети. 
Той е сравним само с флагмана 
на американските носачи – 
100-хилядния „Джералд Форд“, 
който освен модерния катапулт 
има и ядрен двигател.

В етап на завършване обаче е 
и четвъртата китайска „плаваща 
авиобаза“, която най-вероятно 
(според американския печат) 
ще бъде снабдена и с ядрен 
двигател. И какво се получава в 
крайна сметка? Ако за период от 
няколко години Пекин може да 
изгради четири самолетоносача, 
то това не значи ли, че след 9 – 
10 години ще има повече от тези 
плуващи летища от САЩ, които 
Поднебесната нарича с имена на 
провинции, докато Щатите –  
с имена на президенти. 

И при това китайските 
самолетоносачи ще са много 
по-модерни от авиоморската 
армада на тези на американците, 
някои от който са на пределна 
старческа възраст от 40 – 50 
години…

Да, ама ние, тръби 
американската медия Си 
Ен Ен, сега строим още три 
самолетоносача! Ако вземем 
предвид дългогодишния срок, 
в който там се майсторят 
отдавна платените няколко 
бойни самолетчета за България, 
може да си представите колко 
десетилетия ще се строят 
въпросните три нови огромни 
американски самолетоносача. 
А да не говорим за тяхното 
качество, след като прехвалените 
граждански самолети от серията 
„Бойнг“ почнаха да летят без 
необходимия брой гайки и да се 
разглобяват леко в полет…

В момента китайският 
военноморски флот от 340  
бойни единици е на първо  
място в света.

Петър Герасимов 
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2Си Дзинпин към Макрон: 
Нека да опазим света  
от нова Студена война
На 6 май председателят на КНР 
Си Дзинпин проведе разговор 
с френския президент Еманюел 
Макрон и отбеляза, че е много 
щастлив за получената покана 
да направи третото си държавно 
посещение във Франция.

Форум за насърчаване 
познанията за 
цивилизациите събра 
българи и китайци в София
Форумът бе организиран от 
Китайската асоциация по 
международни комуникации и 
българското издателство „Китай 
днес“, със съдействието на ККЦ и 
посолството на КНР в България

I

I стр. 2

Втори фестивал  
на ушу културата 

Ден на китайския  
език в ООН13

Китай още веднъж 
учуди света с високите 
си темпове на растеж

4I

Момент от посрещането на 
президента Си Дзинпин в Париж
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Си Дзинпин към Макрон: Нека да опазим света  
от нова студена война

Н
а 6 май предсе-
дателят на КНР 
Си Дзинпин про- 
веде разговор с 
френския пре-
зидент Еманюел 

Макрон в Елисейския дво-
рец в Париж. Си Дзинпин 
отбеляза, че е много щаст-
лив за получената пока-
на да направи третото си 
държавно посещение във 
Франция по случай 60-го-
дишнината от установява-
нето на дипломатически 
отношения между двете 
страни.

„Надявам се, че чрез 
това посещение ще започ-
нем нов път в отношени-
ята между двете страни 
през следващите 60 годи-
ни и ще направим нов при-
нос за световния мир и ста-
билност, човешкото разви-
тие и напредък“, заяви Си 
Дзинпин. Той подчерта, че 

за тази цел Китай и Фран-
ция трябва да се придър-
жат към независимостта и 
съвместно да предотвратят 

нова студена война или кон-
фронтация между лагери. 

Китай и Франция тряб-
ва да се придържат към 

взаимното разбирателство 
и съвместно да насърчават 
хармоничното съжителство 
в пъстрия свят. 

новини

Въпроси около 
Световния океан
I стр. 1 
Остава открит въпросът за т. 

нар. синя вода – Световния океан,  
където все още патрулират необез-
покоявани самолетоносачите на 
САЩ. Както и за монтирането на 
ядрени двигатели, каквито имат но-
сачите от клас „Нимиц“ на Щати-
те, осигуряващи на практика непре-
къснато движение из океаните на 
света. Несъмнено, бордовите атом-
ни двигатели отдавна не са тайна 
за китайските производители. Ами 
ако китайските корабостроители 
работят със същия „бесен темп“ 
(американски термин), скоро но-
сачите на Пекин ще надминат по 
брой, мощ и качество американ-
ските и тогава „синята вода“ може 
и да почервенее…

Елисейския дворец в  
Париж на 6 май бе 
проведена също и три- 
странна среща на ки-
тайския председател Си 
Дзинпин, френския пре-

зидент Еманюел Макрон и предсе-
дателката на Европейската коми-
сия Урсула фон дер Лайен.

По време на срещата Си Дзин- 
пин отбеляза, че за него е удоволст-
вие да се срещне отново с прези-
дента Макрон и председателката 
Фон дер Лайен.

„Франция е първата спирка от 
тазгодишните ми визити в чужбина, 
а днешната тристранна среща по-
казва, че настоящата ми обиколка е 
с поглед към Европа. Китай винаги 
е гледал на китайско-европейските 

Китай и ЕС трябва да поддържат диалога и 
сътрудничеството помежду си

отношения от стратегическа висо-
та и в дългосрочна перспектива, 

като смята Европа за приоритет-
но направление в дипломацията с 

В

а 6 май председателят 
на КНР Си Дзинпин и 
президентът на Фран-
ция Еманюел Макрон 
се срещнаха с журна-
листи след провели се 

разговори в Елисейския дворец 
в Париж. Си Дзинпин отбеля-
за, че преговорите са били пол-
зотворни.

„Съгласни сме, че китайско- 
френските отношения имат бо-
гата история, уникална стойност 
и важна мисия. През следващия 
етап Китай и Франция ще укре-
пят стратегическата стабилност 
на двустранните отношения, ще 
използват широкия потенциал за 
взаимноизгодно сътрудничество, 
ще ускорят културния обмен и 

ще постигнат по-голям консенсус 
по отношение на глобалното съ-
трудничество“, каза Си Дзинпин. 

Говорейки за кризата в Ук-
райна, той призова всички стра-
ни да възобновят контактите и 
диалога, постепенно да изградят 
взаимно доверие и да подкрепят 
своевременно свикване на меж-
дународна мирна конференция, 
призната от Русия и Украйна, с 
равноправно участие на всички 
страни, в която да има справед-
ливо обсъждане на всички мир-
ни предложения.

Си Дзинпин коментира и из-
раелско-палестинския конфликт, 
той призова за незабавно осигу-
ряване на всеобхватно и устойчи-
во прекратяване на огъня в Газа, 

подкрепа за стремежа на Палес-
тина да стане пълноправен член 
на ООН, подкрепа за възстано-
вяването на законните права на 
палестинската нация, възобновя-
ване на „решението за две дър-
жави“ и постигане на траен мир 
в Близкия изток. 

Китайският председател отбе-
ляза, че днес светът не е спокоен.  
Китай, като постоянен член на 
Съвета за сигурност на ООН и 
отговорна сила, е готов да съ-
трудничи с Франция, използвай-
ки Олимпийските игри в Париж 
като благоприятна възможност, 
за да се направи инициатива за 
глобално прекратяване на огъ-
ня и войните.

Лидерите на Китай и Франция  
се срещнаха с журналисти

Н

Двете държави трябва 
да се придържат към пред-
видливостта и съвместно да 
насърчават равноправната 
и подредена многополюс-
ност на света, както и да 
следват принципа на вза-
имна изгода и да се проти-
вопоставят на разединява-
нето и издигането на сте-
ни и бариери.

След срещата бяха пуб-
ликувани 4 съвместни де-
кларации за ситуацията в 
Близкия изток, изкустве-
ния интелект и глобално-
то управление, биоразноо-
бразието и опазването на 
океана, обмена и сътруд-
ничеството в земеделието. 
Китай и Франция подписа-
ха още почти 20 договора 
за двустранното сътрудни-
чество в областите на зе-
леното развитие, авиация-
та, земеделието, бизнеса и 
културния обмен.

китайска специфика и важен парт-
ньор в осъществяването на модер-
низацията в китайски стил. 

Китай се надява китайско-френ-
ските и китайско-европейските от-
ношения да се насърчават взаим-
но и да се развиват заедно“, посо-
чи Си Дзинпин.

„Светът навлиза в период на 
сътресения и промени. Китай и 
ЕС, като две важни глобални си-
ли, трябва да поддържат партньор-
ството, диалога и сътрудничеството 
помежду си, да засилят комуника-
цията и взаимното доверие на стра-
тегическо ниво, да насърчат ста-
билното развитие на отношения-
та помежду си и така да доприне-
сат за световния мир и развитие“, 
каза още китайският лидер.
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习近平同法国总统马克龙
举行会谈

新华社巴黎5月6日电
当地时间5月6日下午，国
家主席习近平在巴黎爱
丽舍宫同法国总统马克
龙举行会谈。

习近平指出，很高兴
在中法建交60周年之际
对法国进行第三次国事
访问。中法关系60年珍
贵历程，将使中国人更
好思考如何开启下一个
60年。在当前世界百年变
局下，双方应该坚守独立
自主、相互理解、高瞻远
瞩、互利共赢的建交初
心，并为其注入新的时代
内涵，打造新时期互信稳
定、守正创新、担当作为
的中法关系。双方要坚
持独立自主，共同防止“
新冷战”或阵营对抗；要
坚持相互理解，共同促
进多彩世界的和谐共处；
要坚持高瞻远瞩，共同推
动平等有序的世界多极
化；要坚持互利共赢，共
同反对“脱钩断链”。

习近平强调，中方愿
同法方保持战略沟通，
尊重彼此核心利益，巩
固双边关系战略稳定。
挖掘互利合作广阔潜力，
促进双边贸易向上平衡。
中国愿进口更多法国优
质产品，推动“从法国农
场到中国餐桌”机制取
得更多务实成果，希望
法国向中国出口更多高
技术、高附加值产品。
双方要加强发展战略对
接，深化航天航空等传
统优势领域合作，加强
核能、创新、金融领域合
作，拓展绿色能源、智能
制造、生物医药、人工智
能等新兴领域合作。中
国已经实现制造业准入
全面放开，将加快开放电
信、医疗等服务业市场

这是5月5日在塞尔维亚贝尔格莱德拍摄的中国文化中心。
贝尔格莱德中国文化中心位于塞尔维亚首都贝尔格莱德塞中
友谊广场，设有教室、文化展区、图书馆、旅游推介展示厅等
配套设施，并开设汉语、传统乐器、书法、太极等课程，是塞
尔维亚民众了解中国和体验中华文化的便捷窗口。

塞尔维亚：走进贝尔格莱德中国文化中心

准入，欢迎更多法国企
业赴华投资，同时也希
望法方为中国企业赴法
投资合作提供良好营商
环境和稳定发展预期。

习近平强调，中法都是
文化大国，双方要加快人
文交往“双向奔赴”，继
续办好中法文化旅游年
各项活动，积极推进文物
联合保护修复工作和世
界遗产地结好等合作。中
方欢迎更多法国朋友赴
华，将对法国等12国公民
短期来华的免签政策延
长至2025年年底，推动未
来3年法国来华留学生突
破1万人、欧洲青少年来
华交流规模翻一番。中方
支持法方办好巴黎奥运
会，将派出高水平代表团
赴法参赛。中方愿同法方
深化气候变化、生物多样
性等领域合作，支持法方
办好联合国海洋大会，鼓
励两国有关国家公园和
自然保护区结对。中方也
愿同法方加强在人工智
能治理、国际金融体系改
革等领域对话沟通。

马克龙表示，今年法
中将共同隆重庆祝法中
建交60周年。法中关系友
好，合作富有成效，不仅
涉及高尖端技术，也包括
气候变化、海洋多样性等
全球性议题。习近平主
席访问期间，双方签署多
项合作协议，再次彰显法
中合作的潜力和前景。当
前，世界面临诸多紧迫挑
战，法中关系处于承前启
后的关键时刻。法中关
系具有深厚底蕴，双方相
互尊重，着眼长远，加强
合作，将为解决全球性
挑战、避免集团对立对
抗发挥重要积极作用。法
方希望同中方进一步密

切双边经济关系和多边
沟通协作，推动法中战略
伙伴关系取得更多成果。
法方希望向中国出口更多
农产品，同时将对中国保
持市场开放，不会针对中
国企业搞歧视性政策，
欢迎更多中国企业包括
高技术企业赴法投资合
作。法方愿同中方加强航
天航空、民用核能等领域
合作，共同办好今年法中
文化旅游年活动，欢迎中
方派团出席巴黎奥运会。
法方愿就气候变化、生物
多样性保护、人工智能等
全球性问题同中方密切
沟通合作，共同维护多边
主义、联合国宪章宗旨和
国际法。

双方还就乌克兰危机
和巴以冲突等共同关心
的国际和地区问题深入
交换意见。习近平指出，
当今世界很不太平。中法
同为联合国安理会常任
理事国，应该为和平解决
热点问题发声，为推动建
设持久和平、普遍安全的
世界出力。中方愿同法方
一道，以巴黎奥运会为契
机，倡议运动会期间全球
停火止战。

双方发表关于中东局
势、人工智能和全球治
理、生物多样性与海洋、
农业交流与合作4份联合
声明，签署绿色发展、航
空、农业食品、商务、人
文等领域近20项双边合
作文件。

会谈后，习近平和马克
龙共同会见记者。

当晚，马克龙和夫人布
丽吉特在爱丽舍宫为习
近平和彭丽媛举行盛大
欢迎晚宴。

蔡奇、王毅等出席上
述活动。

中国代表呼吁国际社会坚
定维护外空和平属性

中国常驻联合国代表
傅聪6日呼吁国际社会坚
定维护外空和平属性，
强调要加快完善国际外
空治理体系，确保各国
共享外空“红利”。

当天，第78届联合国
大会就俄罗斯日前在安
理会否决美国和日本提
出的外空安全决议草案
举行公开辩论。傅聪在
发言中说，当前外空领域
的最大挑战是，个别超
级大国追求外空霸权，
将外空界定为“作战疆
域”，加快外空军力建
设，研发部署进攻性外
空武器，构筑外空军事
同盟，这些举动严重破
坏外空和平属性，增加
军事误判和冲突风险。
国际社会应秉持共同、
综合、合作、可持续的安
全观，坚决反对外空武
器化和外空军备竞赛，
避免外空成为新的战
场。大国要发挥表率作
用，摒弃追求绝对安全、
绝对优势的思维和政
策，以实际行动维护外
空和平与安全。

傅聪说，国际社会亟
需谈判缔结新的“外空
条约”，为维护外空安全
提供更坚实的制度性保
障。中国和俄罗斯早在

2008年就向裁军谈判会
议提交“外空条约”草
案，获得国际社会广泛
认可和支持，可作为未来
谈判基础。

傅聪表示，各国无论
大小，无论发展水平如
何，都可成为和平利用
外空的参与者、受益者、
贡献者。国际社会应积
极开展航天、通信、导
航、气象合作，共同促进
空间应用产业发展，带
动各国科技进步、经济
增长、民生改善和可持
续发展目标的实现。空间
技术应用大国有责任提
供更多空间公共产品，
让更多国家享受和平利
用外空“红利”。个别国
家应停止泛化国家安全
概念、肆意打压别国科
研活动和技术发展的做
法，为外空领域国际交
流与合作创造条件。

傅聪说，美国、日本此
前在安理会提出的外空
安全决议草案不全面、
不平衡，中方无法支持。
俄罗斯日前提出一份新
的安理会决议草案，内容
更为全面、平衡。中方支
持这一草案并期待安理
会成员尽早就此达成一
致，共同维护各方在外空
问题上的互信与合作。
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Форум под надслов „Укрепване на културния и цивилизационен обмен между Китай и 
България”, организиран от Китайската асоциация по международни комуникации и българското 

издателство „Китай днес“, със съдействието на Китайския културен център и с помощта на 
посолството на Китайската народна република в България

Форум за насърчаване познанията за 
цивилизациите събра българи и китайци в София

дна среща с важ- 
но значение за 
културния об-
мен между Ки-
тай и България 
събра преди дни 

българи и китайци в Ки-
тайския културен център в 
София. За Форума за насър-
чаване познанията за древ-
ните цивилизации на Бъл-
гария и Китай и взаимното 
обучение между тях в Бъл-
гария пристигна и делега-
ция от Китай, водена от за-
местник-ръководителя на 
Китайската асоциация за 
международни комуника-
ции г-н Лю Хонцай. 

Събитието е част от ини-
циативите по повод 75-го-
дишния юбилей от устано-
вяване на дипломатически-
те отношения между Бъл-
гария и Китай и е първият 
от поредицата форуми по 
цивилизации между двете 
страни.

Организатори на събити-
ето бяха Китайската асоци-
ация за международни ко-
муникации и издателска къ-
ща в. „Китай днес“ с упра-
вител проф. Светлана Ша-
ренкова. Мероприятието се 
реализира със съдействието 
на Китайския културен цен-
тър и с помощта на посол-
ството на Китайската на-
родна република в Бълга-
рия, чийто временно упра-
вляващ г-жа Уан Мин съ-
що взе участие във форума, 
като прочете доклад. 

Обръщайки се към учас-
тниците, модераторът проф. 
Димитър Иванов подчерта, 
че изключително важното 
събитие, каквото е форумът, 
открива нови перспективи 
пред приятелските българ-
ско-китайски отношения. 
Това бе отбелязано и под-
чертано и във всички докла-
ди и изказвания на форума.

На форума присъства-
ха и част от редакционния 
екип на в. „Китай днес“ –
Петър Герасимов, главен ре-
дактор, Любомир Михай-
лов, Мария Петрова и Кра-
симира Иванова. Присъст-
ваха и журналисти от други 
медии, дипломати, сред кои-
то и политическият комен-
татор и анализатор проф. 
Боян Чуков, както и дру-
ги известни интелектуал-
ци и гости. 

Партньор на форума бе 
Университетът по библиоте-
кознание и информационни 
технологии в София, пред-
ставен от професор Стоян 
Денчев.

На събитието присъства 

ансамбъл “Ручейче” от Дво-
реца на децата – София.

В своя доклад ръководи-
телят на китайската делега-
ция Лю Хонцай, който го-
вори пръв, подчерта: „Та-
зи година се навършват 75 
години от основаването на 
КНР и 75 години от устано-
вяването на дипломатиче-
ски отношения между Ки-
тай и Българя. По този по-
вод ние бихме искали да 
се възползваме от този по-
вод, за да укрепим връзката 
между Китай и България и 
заедно да задълбочим меж-
дуцивилизационния обмен 
и диалог между цивилиза-
циите на нашите две стра-
ни, като допринесем с необ-
ходимата обществена отго-
ворност, за насърчаване на 
взаимното разбирателство 
между България и Китай“.

Временно управляващия 

Форумът започна с музикална програма, изпълнена от струнен музикален състав от 
Хъбей и българската изпълнителка на народни песни Дара Дебрюне

мъдростта на хилядолетни-
те ни цивилизации. Да бъ-
дем горди и да разказваме 
на света за изключителни-
те постижения на многове-
ковната ни история и тра-
диции”, изтъкна вицепре-
зидентът Илияна Йотова.

Обръщение към учас-
тниците в събитието от-
прави и зам.-председателят 
на 49-ото народно събра-
ние и председател на Гру-
пата за приятелство Бъл-
гария и Китай Цончо Га-
нев. „Въпреки хилядите ки-
лометри и различните кон-
тиненти, които делят двете 
страни, нашите цивилиза-
ции и народи споделят общ 
стремеж към красота, мир, 
търговски връзки и диалог“, 
подчертава Цончо Ганев и 

посочва, че „Благодарение 
усилията и последовател-
ността на всички вас из-
граждаме мостове меж-
ду нашите две цивилиза-
ции, а китайската култура 
и език достигат до сърца-
та на много българи и до-
принасят за установяване 
на ползотворен цивилиза-
ционен обмен.”

Преди четенето на докла-
дите и изказванията на фо-
рума участниците и гости-
те на събитието бяха прият- 
но изненадани от кратката 
музикалната програма, из-
пълнена от струнен музика-
лен състав на Академията 
по изкуствата в китайския 
град Хъбей и българска-
та изпълнителка на народ-
ни песни Дара Дебрюне от 

и г-н Хон Хай, директор на 
ККЦ в София.

Форумът получи добър 
отзвук в политическите и 
деловите кръгове в Бълга-
рия, каза модераторът проф. 
Димитър Иванов. Той посо-
чи, че доказателство за то-
ва са двата поздравителни-
те адреса – от българския 
вицепрезидент Илияна Йо-
това и от заместник-пред-
седателя на Народното съ-
брание Цончо Ганев, пред-
седател на парламентарната 
Група за приятелство меж-
ду България Китай. 

Поздравявам Ви за про-
веждането на форума, във 
фокуса на който са култу-
рата и познанията, се каз-
ва в поздравителния адрес 
на вицепрезидента Илияна 
Йотова към организатори-
те и участниците. 

„В днешния разделен 
свят по-важно от всякога е 
да познаваш другия. Защо-
то само когато го познаваш, 
можеш да го разбереш и да 
си сътрудничите успешно. 
А най-прекият към това е 
културният диалог, който е 
в основата на устойчивите 
българо-китайски отноше-
ния, подчерта вицепрези-
дентът. „С днешното съби-
тие записвате поредната ус-
пешна страница от история-
та на дългогодишното при-
ятелство между българския 
и китайския народ. Фору-
мът се провежда и в зна-
кова година за България и 
КНР, когато ще честваме 
75-ата годишнина от уста-
новяването на дипломати-
чески отношения. По-често 
да препрочитаме уроците на 
миналото и да черпим от 

Е

посолството на КНР г-жа 
Уан Мин отбеляза в сло-
вото си към участници-
те и гостите на съвмест-
ния българо-китайски ди-
алог, че колективните за-
дачи на международната 
общност придобиват жиз-
неноважно значение в кон-
текста на правилното раз-
биране същността на циви-
лизацията, укрепването на 
обмена и взаимното допъл-
ване между различните ци-
вилизации, както и насър-
чаване на световния мир и 
развитие. „Различни стари 
и нови проблеми се пре-
плетат със сложни проти-
воречия, манталитетът на 
студената война продължа-
ва да съществува, зачестя-
ва появата на глобални и 
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Снимка за спомен на форума „Укрепване на културния и цивилизационен обмен между Китай и България”

Г-н Лю Хонцай, заместник-ръководителя на Китайската  
асоциация за международни комуникации

регионални „горещи точ-
ки”, понятия като „превъз-
ходство на определени ци-
вилизации“ и „сблъсък на 
цивилизации“ придобиват 
все по-голямо разпростра-
нение”, каза г-жа Уан Мин.

Високопоставеният ди-
пломат подчерта и значе-
нието на предложените от 
председателя Си Дзинпин 
Глобална инициатива за 
развитие и Глобална ини-
циатива за сигурност, кои-
то са насочени към важна-
та концепция за споделе-
на съдба на човечеството. 
„Инициативата за глобална 
цивилизация се прие поло-
жително от много страни 
и международни организа-
ции и се превърна във важ- 
на водеща идеология за на-
сърчаване на равностойното 
отношение към различни-
те цивилизации; взаимното 
уважение, доверие и сътруд-
ничеството в името на об-
ща кауза; както и единно-
то и хармонично съжител-
ство. Тази инициатива пред-
ставя нагледно пътя на Ки-
тай към изграждане на един 
по-добър и по-красив свят”, 

посочи г-жа Уан Мин.
Г-жа Мин представи пред 

форума и разнообразните 
празнични събития, които 
посолството на КНР в Бъл-
гария подготвя по повод 75-
ия юбилей от установяване-
то на дипломатически от-
ношения като възможност 
за по-нататъшно укрепва-
не на обмена и взаимното 
допълване между цивили-
зациите и предоставяне на 
по-богата духовна подкрепа 
на традиционното приятел-
ство между двете страни.

Основният доклад на фо-
рума бе изнесен от проф. 
д-р по политология Светла-
на Шаренкова, която е из-
дател на в. „Китай днес” и  
на в. „Земя”. 

Проф. Шаренкова отде-
ли специално внимание на 
културната и цивилизацион-
на връзка между България 
и Китай. Тя обясни, че та-
зи връзка е от началото на 
създаването на българската 
държава през 681 г. до на-
ши дни – и постави акцент 
върху развитието в тази на-
сока в наши дни с думите: 
„Генералният секретар на 
ЦК на ККП Си Дзинпин 
изтъква, че съвременният 

Китай е продължение и 
развитие на историческия 
Китай. За да се отстоява и 
развива социализмът с ки-
тайски характеристики в но-
вата ера, от народа на КНР 
се изисква по-систематично 

изучаване на китайската ис-
тория и култура, по-задъл-
бочено разбиране на зако-
номерностите в историята 
на човечеството. Трябва да 
извлечем опит и мъдрост 

от историята, за да вървим 
към по-добро бъдеще, под-
чертава председателят Си 
Дзинпин“, цитира проф. Ша- 
ренкова и изтъкна, че не 
може да не се съгласим с 
това, особено в настоящия 

момент, белязан с настъп-
ването на дълбоки промени, 
съпроводени с много труд-
ности и с развитието на тен-
денциите към един много-
полюсен свят.

България може ефектив- 
но да се поучи от уникалния 
опит на Китай в съчетава-
нето на доброто от пазар-
ната система и социалната 
държава, както и от опита 
на Китай в извеждането на 

милиони хора от бедност-
та към средната класа чрез 
ефективна система от со-
циални мерки. Този потен-
циал е предмет и на днеш-
ната дискусия, а една по-
стижима цел е създаване-
то на Концепция или Стра-
тегия за цивилизационния 
диалог България – Китай 
в неговия политически, со- 
циално-икономически, кул-
турен аспект, посочи проф. 
Шаренкова. Тази концепция 
може да бъде подготвена от 
широк кръг специалисти от 
двете страни съвместно с 
представители на институ-
циите и да бъде предоста-
вена на държавните ръко-
водства на Република Бъл-
гария и на Китайската на-
родна република – като при-
мер за народна дипломация 
и гражданско общество!

Писателят и журна-
лист Петър Герасимов, гла- 
вен редактор на тематичния 

седмичник „Китай днес“, 
обърна внимание на важ-
ността на литературната 
страна в диалога между 
древните китайска и бъл-
гарска цивилизация. Той съ-
общи, че е подготвил за пе-
чат повестта „Една българ-
ска роза по Пътя на копри-
ната“. Подарявам тази кни-
га на приятелския китайски 
народ и на българските му 
приятели по повод 75-ата 
годишнина от установява-
нето на дипломатически-
те отношения между двете 
страни, заяви той.

Участниците в Софий-
ския форум за цивилиза-
циите изразиха надежда, 
че това интересно и важно 
за двустранните отношения 
българо-китайско събитие 
има голямо значение в кон-
текста на съвременните ус-
ловия. Те посочиха, че след 
успешното поставяне на на-
чалото на обсъжданията на 
проблематика за цивилиза-
циите и цивилизационния 
диалог между двете страни 
ще последват и други подоб-
ни събития, които да раз-
виват и занапред не само 
културните връзки, но и да 

бъдат принос във всестран-
ното традиционно прия- 
телство и сътрудничеството 
между двете страни.

Любомир миХаЙЛов

Г-жа Уан Мин, временно управляващ посолството  
на Китайската народна република в България

Проф. д-р по политология Светлана Шаренкова –  
издател на в. „Китай днес” Г-н Петър Герасимов,  

в. „Китай днес” 



6 днесКитай
10 – 16.5.2024

Коментари 

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов

В
ексклузивно ин-
тервю за Китай- 
ската медийна 
група унгарският  
министър на вън- 
шните работи Пе- 

тер Сиярто заяви, че глобал-
ните инициативи на пред-
седателя Си Дзинпин са от 
изключителна важност за 

световното развитие. 
Инвестициите на ки-

тайски компании стимули-
рат икономическия растеж 
на Унгария, добавя още той.

Сиярто коментира, че 
напоследък светът е изпра-
вен пред сериозни предиз-
викателства в областта на 
глобалната сигурност. Ето 

защо глобалните инициа-
тиви, представени от Си 
Дзинпин, са от изключи-
телна важност. 

Унгария вярва, че кол-
кото по-тясно е сътрудни-
чеството между ЕС и Ки-
тай, толкова по-добре то-
ва ще се отрази на всички 
държави. 

„Окончателното реше-
ние на BYD да инвестира 
в Унгария дава силен тла-
сък на унгарския икономи-
чески растеж и се радва-
ме, че китайските компа-
нии могат да помогнат на 
нашата страна за инвести-
циите в модерни техноло-
гии“, изтъкна Сиярто.

Петер Сиярто 

В
последно време  
много се гово-
ри за т. нар. въз- 
действие на свръ- 
хкапацитета на 
Китай върху све-

товния пазар. Дори кога-
то наскоро беше в Пекин, 
германският канцлер Олаф 
Шолц постави въпроса за 
„прекалено големия про-
изводствен капацитет“ на 
Китай и как „ние се нуж-
даем от справедлив и отво-
рен пазар“. 

Безспорно, когато вле-
зем в повечето магазини, на 
90% от стоките пише „Про-
изведено в Китай“. Но съ-
що така е неоспорим факт, 
че тези продукти се оказват 
с много добро качество и в 
миналото остават евтините 
дрехи, играчки и какви ли 
още не предмети, които се 

чупеха или късаха още на 
втория ден, отбелязва в ко-
ментар журналистката Таня 
Глухчева. Днес китайските 
стоки са гарант за качест-
во, защото се правят не от 
нискоквалифицирана ра-
ботна ръка, а от образова-
ни хора и най-вече от таки-
ва, които искат да изчистят 
имиджа на държавата, под-
чертава авторката.

И, да, също е истина, 
че в Поднебесната импе-
рия могат да се изобретяват 
неща, които дори не бих- 
ме могли да си представим, 
че могат да съществуват, по-
сочва авторката. Но всичко 
това прави силно впечатле-
ние, грабва вниманието и е 
съвсем естествено да има 
търсене. А предлаганото е 
спиращо дъха. От продукти 
за домакинството, дрехи, 

обувки, аксесоари до ви-
соки технологии, електри-
чески колела и коли.

Икономистите биха ка-
зали: „След като има търсе-
не, логично е да има пред-
лагане“. Тогава срещу какво 
негодува Западът? Дали, за-
щото и цената е по-изгодна?

Най-големият страх на 
САЩ и ЕС е „свръхпроиз-
водството“ на електромоби-
ли и соларни панели. 

Същевременно говори-
телят на китайското МВ-
нР Лин Дзиен заявява, че 
китайският износ на елек-
тромобили, литиево-йонни 
батерии и фотоволтаични 
продукти не просто снаб-
дява глобалния пазар, но и 
смекчава натиска върху ин-
флацията и помага за бор-
бата с климатичните проме-
ни. Това е поредното дока- 

зателство за двойната му 
игра и лицемерие. По тази 
причина и Германия се от-
казва вече от електромоби-
лите и се връща към бен-
зина...

Според направена нас-
коро анкета от Китайската 
медийна група близо 90% 
от участниците оценяват 
високо приноса на Китай 
за глобалното екологично 
развитие. Проблемът е, че 
Вашингтон иска Пекин да 
играе по неговите прави-
ла. Слушайки американ-
ската реторика, европей-
ските им съюзници няма 
как послушно да не започ-
нат да им пригласят. А от 
това – губим всички, най-ве-
че околната среда. 

(Със съкращения)

Свръхпроизводството в Китай – мит, реалност 
или пропаганда

Днес китайските 
стоки са гарант  
за качество,  
защото се правят 
не от ниско- 
квалифицирана  
работна ръка, а 
от образовани  
хора и най-вече 
от такива, 
които искат да 
изчистят имиджа  
на държавата

Глобалните инициативи на Си Дзинпин  
са от огромно значение

М
еждународни-
те отношенията 
между Китай  
и Европа са от 
голямо значе-
ние и за двете 

страни. С тези думи започ-
ва коментара си за КМГ из-
вестният български юрист 
и социолог проф. Иво Хри-
стов. „Това е така, защото 
от една страна, Китай има 
нужда от европейските па-
зари за своите стоки, ЕС 
е най-големият търговски 
партньор на Китай. Китай 
има интерес и от европей-
ските инвестиции и високи 
технологии. 

От друга страна, Евро-
па има нужда от китайски-
те пазари за разрастване на 
европейските компании”, 
пояснява известният геопо-
литически експерт. Така че 
доскоро всичко това беше 
от взаимен интерес и за две-
те страни. За съжаление 
обаче, през последните го-
дини нещата се промениха 

и това вече не е точно така, 
категоричен е професорът. 
Той определя и комплекс-
ните причини за това, кои-
то имат преди всичко геопо-
литически характер, тъй ка-
то са свързани преди всич-
ко с изостряне на отноше-
нията между САЩ и Ки-
тай и респективно – въвеж-
дането на ред ограничител-
ни мерки във взаимоотно-
шенията между Западна Ев-
ропа и Китай.

Китай се превръща в до-
минираща икономическа 
сила в света, споделя мне-
нието си проф. Христов. 
„Поради тази причина и от-
ношенията между Европей-
ския съюз и изобщо Евро-
па и Китай също се проме-
нят. От една страна, се за-
пазват икономическите от-
ношения, но от друга, има-
ме изостряне на политиче-
ските отношения. Китай по-
стоянно прави всичко необ-
ходимо това да не се случ-
ва, но ред ограничителни 

мерки от страна на някои 
европейски правителства и 
отделни европейски държа-
ви водят до едно бъдеще, 
което рязко ще затрудни и 
ограничи взаимоотношени-
ята между двата полюса – 
Европа и Китай” – комен-
тира експертът и продължа-
ва: „Все още, разбира се, не 
могат да се ограничат тези 
взаимоотношения, но, спо-
ред мен, ще влезем в период 
на – така да се каже – тях-
ното „замразяване”.

На политическо ниво 
Китай се опитва да балан-
сира между Европа и САЩ, 
от една страна, и Русия – 
от друга, специално при ук-
раинския конфликт, с из-
бягване на директна под-
крепа. Китай се опитва да 
балансира и чрез диплома-
тически, и чрез всякакви 
други видове мерки, както 
и чрез сътрудничеството с 
Европа в някои части на 
света, най-вече в район на 
Червено море в областта на 

корабоплаването, дава при-
мер професорът.

„Но като цяло, ако мо-
жем да говорим ясно и „су-
рово”, интересите на Евро-
па в Китай, както и обра-
тно – на Китай в Европа, 
в средносрочна перспекти-
ва, диаметрално вече се раз-
граничават!” На въпрос за 
евентуална прогноза за бъ-
дещото развитие на тези от-
ношения, която той би на-
правил, проф. Христов от-
говаря, че на този етап е 
много е трудно да се пра-
ви такава. 

Той смята също така, че 
отношенията между Запа-
да и САЩ, от една страна, 
и респективно отношения-
та между Китай и Европа, 
също зависят много от из-
борите в САЩ. „Ако се за-
пази сегашната конфигура-
ция в САЩ, демократите 
ще балансират в отношени-
ята между Китай и САЩ, 
също ще направи и Евро-
пейският съюз”.

Проф. иво 
ХриСтов:  
Като цяло, ако 
можем да говорим 
ясно и „сурово”, 
интересите 
на Китай в 
Европа, както 
и обратно – на 
Европа в Китай, 
в средносрочна 
перспектива 
диаметрално вече 
се разграничават! 

Китай се превръща в доминираща 
икономическа сила в света
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29 китайски провинции публикуваха регионални 
статистически данни за първото тримесечие

Л
иу Сяндун, за-
местник-дирек-
тор на Депар-
тамента за ико-
номически из-
следвания в Ки-

тайския център за между-
народен икономически об-
мен, заяви, че като цяло 
икономическият растеж в 
различните региони про-
дължава да се възстановя-
ва, показвайки устойчивост 
на развитие. Това особено 
важи за големите иконо-
мически провинции като 
Дзянсу, Шандун и Джъд-
зян на източното крайбре-
жие, които играят водеща 
роля в ръста на китайска-
та икономика. Данните по-
казват ясно, че китайска-
та икономика продължава 
уверено да се възстановява. 
По отношение на общата 
икономика Гуандун, Дзян-
су и Шандун заемат пър-
вите три места, като БВП 
на Гуандун и Дзянсу е над  
3 трилиона юана.

Разбира се, данните по-
казват разнообразен темп 
на икономически растеж в 
различните региони през 
първото тримесечие. Реги-
оните, които надвишават 
средните за страната, по-
казват висока жизнеспособ-
ност и устойчивост в ико-
номическото развитие, кое-
то се дължи главно на фак-
тори като оптимизиране на 
структурата на индустрия-
та, стремеж към иновации и 
сериозна политическа под-
крепа. „В допълнение към 
въздействието на ниската 
база на ранен етап, темпът 
на икономически растеж в 

провинция Дзилин показа 
по-високи темпове на рас-
теж, което се отразява глав-
но в два аспекта. Единият е 
бързият индустриален ико-
номически растеж, особе-
но чрез пълно използване 
на производствени мощно-
сти на секторите, свързани 
с автомобилния и железо-
пътния транспорт. Вторият 
е високото ниво на търсене 
и предлагане в сектора на 
услугите и по-конкретно в 
туристическата индустрия“, 
коментира Лиу Сяндун.

Поддържащите двигате-
ли на икономическия рас-
теж през първото триме-
сечие се дължат главно на 
продължаващото възста-
новяване на индустрията 
и услугите. Сериозно вли-
яние върху положителните 

иКономиКа

Преди няколко дни бяха публикувани официалните икономически данни за икономическата 
активност на регионално ниво за първото тримесечие на 2024 г. Досега 29 провинции (в 
това число са включени и автономни райони и градове, пряко подчинени на централното 
правителство) са публикували икономически данни за първите три месеца на 2024 г., от 
които темпът на растеж на БВП в 16 провинции е надхвърлил средния за страната – 5,2%. 
По-конкретно, ръстът на БВП на североизточната провинция Дзилин достига 6,5%, което я 
поставя на първо място в цялата страна. След нея с 6,2% идват провинция Дзянсу и град 
Чунцин, който е пряко подчинен на централното правителство. Провинциите с темп на растеж 
над 6% включват още Шандун, Джъдзян, Съчуан, Хубей и Пекин.

К
Китай разработи бързорастящ ориз  
в пустинни условия

итайски учени 
успешно разра-
ботиха бързо-
растящ ориз в 
пустинни оран-
жерии в пре-

фектура Хотан, Синд-
зян-уйгурския автономен 
регион на Северозападен 
Китай. Оризът има нужда 
само от 75 дни, за да узрее, 
съобщава Global Times.

Технологията осигуря-
ва подкрепа на страната за 
извършване на целогодиш-
но и бързо отглеждане на 
култури в пустинни райо- 

ни, заявиха от Институ-
та за градско земеделие 
към Китайската академия 
за селскостопански науки.

Технологията е разра-
ботена от главния учен на 
института Ян Цичан и не-
говия екип след пет годи-
ни изследвания. 

Учените използват бо-
гатите слънчеви ресурси в 
пустинните райони, прила-
гайки мерки като много-
слойна вертикална култи-
вация без почва и изкуст-
вен контрол на източни-
ка на светлина, карайки 

ориза да расте от засажда-
не до прибиране на рекол-
тата само за 75 дни. Техно-
логията намалява цикъла 

на растеж на ориза с око-
ло 40% в сравнение с този, 
култивиран в традицион-
ни полета.

за пример делтата на ре-
ка Яндзъ, в индустриална-
та икономика на провинция 
Анхуей през първото три-
месечие двете най-актив-
ни движещи сили са елек-
тронната информационна 
индустрия и автомобилна-
та индустрия, които отбе-
лязват растеж съответно с 
36,5% и 12,5%. През първото 
тримесечие общите инвес-
тиции в дълготрайни акти-
ви в Шанхай се увеличават 
с 9,2% на годишна база, за-
пазвайки силен темп на рас-
теж. Включително инвести-
циите в промишлеността и 
производството са се увели-
чили с 13,4%, благодарение 
на производствени проекти 
като научноизследователска 
и развойна дейност на висо-
кокачествени чипове и по-
лупроводникови материали.

Лиу Сяндун посочи, че 
подобряването на динами-
ката на вътрешния растеж 
на икономиката също е ва-
жен двигател за растежа на 
БВП през първото тримесе-
чие. Бързият растеж на по-
треблението на услуги и ин-
вестициите в преработваща-
та промишленост отразява 
непрекъснатото оптимизи-
ране на структурата на ки-
тайската икономика и не-
прекъснатото модернизи-
ране на индустриите.

През второто тримесе-
чие има повече „малки, 
дълги ваканции“ като за 
празника Цинмин и Деня 
на труда 1 май, и различни 
региони ще се възползват от 
възможностите за стиму-
лиране на потреблението. 
Освен това, за да се увели-
чи производителността на 
труда на секторите, свър-
зани с новите качествени 
производителни сили, раз-
лични региони предприемат 
по-активни действия, фоку-
сирайки се върху укрепва-
нето на научните и техни-
ческите иновации и разви-
тието и разширяването на 
нови индустрии.

Според Лиу Сяндун през 
второто тримесечие всички 
региони трябва да продъл-
жат да предприемат реши-
телни мерки за разширява-
не на вътрешното търсене 
и да се съсредоточат върху 
развитие на новите качест-
вени производителни сили, 
насърчаване на трансфор-
мацията и модернизация-
та на традиционните индус-
трии и създаване на нови 
точки на привличане за по-
требление в културния ту-
ризъм. Всичко това тряб-
ва да се бъде работи ръка 
за ръка с активни данъчни 
политики и реформи, за се 
създаде благоприятна сре-
да за предприемачество, за-
етост и инвестиции и без-
опасна и комфортна среда 
за потребление.

Заслужава да се отбеле-
жи, че през първото триме-
сечие се наблюдава активен 
и силен растеж в различни 
провинции. За да вземем 

данни също така имат и 
бързото развитие в инфор-
мационната индустрия, 
преработващата промиш-
леност, както и секторите 

за хранене и настаняване. 
В същото време външна-
та търговия, инвестиции-
те и потреблението се раз-
виват паралелно и показват 
сериозна стабилна тенден-
ция към непрекъснато по-
добрение, което дава сил-
на подкрепа на икономи-
ката да продължи да расте.
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ровинцията гра-
ничи с провин-
ция Джилин на 
юг и Вътрешна 
Монголия на за-
пад. На север и 

изток Хъйлундзян грани-
чи с Русия, като значителна 
част от границата минава 
по поречието на река Сун-
хуа, наричана в съседните 
руски територии Сунгари – 
това е един от най-големите 
притоци на Амур с дължи-
на 1870 километра.

Сред административни-
те деления на китайско про-
винциално ниво Хъйлунд-
зян е шеста по големина с 
обща площ от 454 800 ква-
дратни километра и 15-а по 
население.

Столицата на провинци-
ята е известният град Хар-
бин – през зимата там е 
най-студената точка в Ки-
тай и една от най-мразо-
витите в цял свят. Затова 
и всяка година, в начало-
то на януари, тук започва 
пищният Международен  
фестивал на леда и снега.

Сред най-големите гра- 

П

Хъйлундзян е провинция в Североизточен 
Китай. това е най-северната и най-
източната провинция на страната, като 
най-северната точка на Китай е в град Мохе 
по поречието на Амур, а най-източната точка 
– на кръстовището на реките Амур и Усури.

къси и топли със средна 
температура от 18 до 23° C 
през юли.

През 2022 г. БВП на 
Хъйлундзян е 1,59 

трилиона юана (236 
милиарда долара), 

с БВП на глава от насе- 
лението от 51 906 юана  
(7717 щатски долара). БВП 
на Хъйлундзян се покачва 
стабилно от 2003 г. насам, 
нараствайки с 37% от 2003  
до 2007 гforkd. 

Стойността на частната 
икономика достигна 234 ми- 

лиарда юана през 2006 г. и 
представляваше 37,6 про-
цента от БВП на провинция- 
та. Частните предприятия в 
Хъйлундзян способстват за 
общия икономически рас-
теж на провинцията. 

Хъйлундзян има огромни 
масиви от черна почва 

(чернозем), 
един от най-плодородните 
видове почви, затова тук се 
намират най-големите ки-
тайски насаждения от ориз, 
царевица и соя, с общо 14,37 
милиона хектара зърнени 

плантации, включително 4 
милиона ха оризови план-
тации и 5,5 милиона ха ца-
ревица. 

Провинцията е и една 
от водещите производстве-
ни зони в Азия за япон-
ски ориз, известен с ви-
сококачествените марко-
ви сортове ориз. Въвеж-
дането на студоустойчиви 
сортове, благоприятните 
политики и изменението 
на климата допринесоха 
за значително увеличение 
на производството през по-
следните години. Отглеж- 

Провинция Хъйлундзян – адресът на 
Международния фестивал на леда и снега

дове на провинцията са 
и Цицихар, Мудандзян и 
Дзямуси.

Хъйлундзян е земя с 
разнообразна топография.

 Голяма част от провинция-
та е доминирана от планин-
ска верига Голям и Малък 
Кинган, а също и от плани-
ните Джангуанкай, Лаойе и 
Уанда. Веригата Голям Кин-
ган е дом на най-голяма-
та останала девствена го-
ра в Китай и е важен ра-
йон за китайската горска 
индустрия.

Източната и югозапад-
ната част на провинцията 
са сравнително равнинни, 
с ниска надморска височи-
на и включват реките Му-
лин, Наоли, Сонхуа, Нен и 
Мудан – всички притоци на 
Амур, докато северният ра-
йон е част от долината на 
река Амур. 

Климатът тук е влажен и 
континентален, въпреки че 
районите в Далечния север 
е субарктически. Зимите са 
дълги и люти, със средна 
температура от –31 до –15° C  
през януари, а летата са 

Международният фестивал на леда и снега

Климатът в провинцията е влажен и континентален, 
а в Далечния север и субарктически
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даните търговски култу-
ри включват също цвек-
ло, лен, слънчоглед. 

Хъйлундзян е важен из-
точник на дървен мате- 
риал за Китай. Борът, осо-
бено корейският бор, и 
лиственицата, са най-ва-
жните видове дървен ма-
териал, произвеждан в Хъй-
лундзян. Горите се намират 
най-вече във веригите Го-
лям и Малък Кинган, кои-
то са дом и на много защи-
тени животински видове ка-
то сибирския тигър, черве-
ния жерав и риса.
Като част от Североизточен 

Китай Хъйлундзян 
е традиционната 

индустриална база  
на страната. 

Индустрията е съсредо-
точена върху добива на въ-
глища, петрол, дървен ма-
териал, както и машино-
строене и хранителна ин-
дустрия. Поради место- 
положението си Хъйлундзян 

градът започва активното 
си развитие в края на 19-и 
век, когато през него ми-
нава трасето на Китайско-
източният железопътен 
маршрут, свързващ сибир-
ските провинциални цен-
трове Чита – Владивосток – 
Порт Артур. Дотогава град 
Харбин наброява около 100 

котехнологична индустри-
ална зона за развитие Да-
цин, Граничната зона за 
икономическо сътрудни-
чество Хейхъ, Харбинска-
та зона за икономическо и 
технологично развитие, Но-
вата и високотехнологична 
промишлена зона за разви-
тие на Харбин и други.

Показателна е биографи-
ята на урбанистичното сре-
доточие на провинцията – 

столичния град Харбин. 
Въпреки че на мястото 

на Харбин има следи от чо-
вешко присъствие още от 
22-ри век преди нашата ера, 

също е важна врата за тър-
говия с Русия. 

Петролът е от голямо 
значение в Хъйлундзян, а 
петролните находища в Да-
кин са важен източник за 
цялата страна. 

Въглищата, златото и 
графитът са други важни 
минерали. Провинцията 
има голям потенциал и за 
вятърна енергия, с потен-
циален капацитет за про-
изводство на електроенер-
гия от 134 гигавата. 

В провинцията са обосо-
бени и няколко зони за раз-
витие като Новата и висо- 

красивия храм „Дзи Лъ“, 
който е разположен на об-
ща площ 27 570 квадратни 
метра. 

Сред забележителности-
те на града са и още 

паркът Джаолин, паркът 
на Слънчевия остров, 
площадът „Хонбо” и 

джамията Букуи, 
обект на националното на-
следство, която е най-голя-
мата сграда от остъклени 
плочки в провинцията.  

Запаметяващо преживя-
ване е и преминаването над 
река Сунхуа с въжена ли-
ния до Слънчевия остров. 

Провинция Хъйлундзян 
има зоологически парк, на-
речен „Парк на сибирските 
тигри в Харбин“.

Единадесетмилионният 
Харбин е място, където се 
преплитат съдбите на много 
хора и религии. Китайският 
град е дом на голяма еврей-
ска и руска общност. Ето за-
що визията на Харбин е ве-
ликолепна смесица от ори-
енталски и европейски ар-
хитектурни стилове. 

В града могат да се видят 
уникални сгради, една от 
които е църквата „Света 
София“, построена през 

1907 година. 
Централната улица на 

града „Джон Ян” е друг 
подходящ пример за уме-
лото съчетаване на интер-
национални бизнес актив-
ности в 21-и век. Дългата 
над километър и полови-
на улица приютява френски 
модни къщи, американски 
заведения за бързо хранене, 
японски ресторанти, руски 
пекарни, барокови сгради и 
византийски фасади. 

Много от местните жи-
тели почитат будистката ре-
лигия и посещават  

хиляди души, а днес, бли-
зо един век по-късно, насе-
лението му нараства на 11 
милиона. 

Харбин е наричан още 
„Леденият град” заради су-
ровия си зимен климат. По 
време на дългите мразовити 
месеци температурите па-
дат под минус 30 градуса по 
Целзий. Тези условия създа-
ват перфектна възможност 
градът да увеличи своята 
популярност, като всяка го-
дина тук се провежда Меж-
дународният фестивал на 
леда и снега. Ежегодният 
фестивал бързо превръща 
града в една от най-попу-
лярните зимни дестинации 
в Китай и е едно от четири-
те световни мероприятия с 
подобна тематика. 

Църквата „Света София“, Харбин

Седалището на банка Харбин

Храмът Дзи Лъ, Харбин Големият театър на Харбин

Въжената линия до 
Слънчевия остров
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съвремие

В ПЕРИоДА СлЕД КоВИД ПАНДЕмИяТА 
КИТАйСКАТА ИКоНомИКА Е моЩЕН моТоР НА 
глоБАлНАТА ИКоНомИКА КАКТо СъС СВоИТЕ 
ПоКуПКИ, ТАКА И СъС СВоИТЕ ПРоДАжБИ

Проф. Нако СтеФаНоВ,  
доктор на философските науки 
и доктор по история,
преподавател в катедра 
“езици и култури на Източна 
азия” в СУ “Св. Климент 
охридски”

Китай още веднъж 
учуди света с 
високите си темпове 
на растеж

Не се сбъднаха прогнозите на за-
падни политици, че Китай няма да 
може да постигне набелязаните ви-
соки темпове на икономическо разви-
тие през 2024 г. Още в първото три-
месечие икономиката на страната 
отново учуди света, като отбеляза 
ръст от 5,3 процента. В тази бла-
гоприятна обстановка на 24 април 
китайците отбелязаха своя Нацио-
нален ден на космонавтиката с вну-
шителни резултати. Мнозина уче-
ни в Пекин и в други страни посочи-
ха, че Китай, който вече е трета-
та космическа сила в света, е успял 
да постигне този връх благодарение 
на бурното комплексно развитие на 
икономиката, науката и новите тех-
нологии. Анализаторът проф. Нако 
Стефанов, доктор на философските 
науки и доктор по история, бе любе-
зен да коментира за в. „Китай днес“ 
как, въпреки политиката на възпи-
ране на САЩ и други западни стра-
ни срещу Китай, в Китай се извърш-
ва бързо следковидно възстановява-
не и разказа за големите китайски 
постижения в изучаването и овла-
дяването на Космоса.

– Г-н професоре, в саЩ и ня-
кои страни в ес медии и политици 
продължават да твърдят, че Китай 
няма да може да постигне набеля-
заните високи проценти на иконо-
мически растеж за 2024 г. Данните 
за китайските икономически пока-
затели за първото тримесечие оба-
че показват друго. Защо тези твър-
дения се оказаха поредното пропа-
гандно подценяване на успехите на 
китайската икономика?

– Китайският президент Си 
Дзинпин неотдавна заяви, че ККП 
трябва да вземе под контрол въ-
проса за „сенчестото банкиране“, 
т. е. вътрешния дълг, включващ 

корпоративния дълг и дълга на мест-
ните власти, а не държавния дълг, 
за да не пречи това банкиране на 
икономическото развитие на стра-
ната. Този въпрос, изглежда, бе из-
ползван от западни коментатори ка-
то един от техните „аргументи“ да 
заявяват, че Китай няма да постиг-
не набелязания висок икономически 
ръст за тази година. Недоброжела-
телната прогноза обаче се оказа не-
основателна. Знае се, че китайската 
икономика имаше един посткови-
ден период, в който наистина нама-
ляха икономическите темпове. Ико-
номиката на страната имаше нужда 
от известно време за възстановява-
не. Западни средства за информация, 
както и западни анализатори реши-
ха, че това няма да стане скоро, че 
времето на високите темпове на ки-
тайското икономическо развитие са 
отминали, че икономиката на КНР 
ще тръгне надолу. 

– Но какво всъщност се случи?
– Случи се това, че Китай още 

веднъж учуди света, защото за пър-
вото тримесечие на 2024 г. темпове-
те са 5,3 процента. Това надхвърля 
дори онези показатели, които сами-
те китайците си бяха поставили ка-
то цел, и което е най-важното – те-
зи темпове са постигнати за сметка 
на една особено технологична про-
дукция. Ето един пример: Китай ве-
че произвежда около 30 процента от 
електрическите автомобили в света, 
при това за първото тримесечие на 
годината производството на тези ав-
томобили се е увеличило с 38 про-
цента, което е огромен ръст. 

– в другите високотехнологични 
производства какво още се случи?

– По същия начин, както при 
електромобилите, Китай постигна 
сериозни успехи в производството 
на чипове. Китай и в този отрасъл 
също учуди света. Той успя да про-
изведе седем нанометра чип, което 
вече го прави една от водещите си-
ли по производството на висок клас 
микрочипове. 

Това стана, въпреки така нарече-
ната политика на САЩ и Запада на 
дерискинг, т. е. намаляване на ри-
ска за националната сигурност. Във 
Вашингтон твърдяха, че именно чи-
повете играят много важна роля от 
гледна точка на американския от-
бранителен потенциал и т. н. Зато-
ва в общата си политика на огра-
ничаване и сдържане на Китай и 
чрез различни забрани както в про-
изводството на микрочипове, така 
и в закупуването на висококласни 
микрочипове те всъщност ще нама-
лят риска за тяхната отбранителна 
способност и въобще за национал-
ната си сигурност. Неотдавна в Ки-
тай бе на посещение американският 
финансов министър Джанет Йелън. 

Тя обвини Китай, че има свръхка-
пацитет в производството и че този 
капацитет трябва да бъде намален. 
Йелън твърди, че конкурентоспо-
собността на Китай има своите ус-
пехи поради това, че държавата суб-
сидира производството. Тук няма да 
спорим доколко и как се субсидира 
производството в Китай, но ще под-
чертая, че самите американци суб-
сидират своето производството. Пре-
зидентът Джо Байдън прие закон за 
науката и микрочиповете, по силата 
на който фактически САЩ отпусна-
ха 50 милиарда долара, включително 
и дори на чужди фирми, за да про-
извеждат в САЩ. Това е абсолютна 
държавна помощ. Във връзка с ин-
флацията преди време Байдън съ-
що отпусна няколкостотин милиар-
да долара помощ, пак включително 
и на чужди фирми, като по този на-
чин САЩ изтеглиха на своя терито-
рия една значителна част от високо-
класните предприятия на Германия, 
както и други страни от ЕС, заедно 
с персонала им, и по този начин на-
несоха удар върху своите партньори 
и съюзници. 

– Какви още други ходове пред-
прие вашингтон срещу Китай в по-
литиката си за възпиране на ико-
номическото развитие и успехи на 
Китай?

– В момента САЩ водят сериозна 
геополитическа и хибридна иконо-
мическа атака срещу Китай. С тази 
цел например бе създаден така наре-
ченият четиристранен алианс на ми-
крочиповете, в който влязоха САЩ, 
Япония, Тайван и Южна Корея. 

Сложната хибридна война на За-
пада срещу Китай включва и съз-
даването на блока АУКУС, в кой-
то влизат САЩ, Великобритания, 
Австралия. Сега се подготвя втори 
етап в развитието на блока, където 
се включват и Южна Корея, Япо-
ния и Нова Зеландия – производ-
ство на оръжие. Прави се опит да 
бъде включена и Индия, на която се 
обещават значителни инвестиции. 
Целта е в бъдеще да бъде изолиран 
Китай и част от неговото производ-
ство да бъде прехвърлено към Ин-
дия и други страни в Югоизточна и 
Южна Азия.

– а как КНр се противопоставя 
на засилващата се антикитайска по-
литика на саЩ и така наречения 
колективен Запад?

– Китай противопоставя на първо 
място концепцията за общата съд-
ба на човечеството и съответно про-
вежда политиката не просто за вза-
имноизгодно сътрудничество, но за 
взаимноизгодно развитие, т. е. такова 
сътрудничество, което тласка напред 
развитието на всеки участник. Това 
е подходът, с който Пекин противос-
тои на водените срещу него действия 

за сдържане на КНР. Ето например 
Си Дзинпин посрещна Йелън, след 
това проведе разговор с бившия тай-
вански президент, който е от Гомин-
дана. Така Пекин се старае по мак-
симален начин да снижи напреже-
нието в международните отноше-
ния. Известен е и натискът на Запа-
да Китай да прекрати отношенията 
си с Русия. Но Китай на официално 
равнище категорично потвърждава, 
че това няма да се случи. 

– Постковидното възстановяване 
на китайската икономика и данни-
те за високия икономически ръст 
за първото тримесечие на тази го-
дина показват, че ролята на Китай 
за глобалното икономическо възста-
новяване в света все повече се за-
силва. може ли да се каже, че КНр 
става мощен мотор на световната 
икономика?

– Точно така, може да кажем, че 
в следковидния период именно ки-
тайската икономика е локомотивът 
на глобалното развитие. Както със 
своите покупки, така и със свои-
те продажби. За всичко това тя се 
нуждае на първо място от сурови-
ни. Китай купува суровини, но и е 
на първо място по едни много ва-
жни суровини – редкоземните ме-
тали. 60 процента от тези метали 
в света са доставяни от Китай. Те 
се използват във всичко – за про-
изводството на самолети, във во-
енната промишленост, в производ-
ството на леки автомобили, в здра-
веопазването и в други области на 
производството.

САЩ бяха тръгнали да прилагат 
към КНР политиката на „декаплинг“, 
т. е. на скъсване на икономическите 
връзки с Китай. Това обаче практи-
чески е невъзможно. САЩ купуват 
от Китай много неща, включител-
но и стоки за широко потребление, 
като телевизори, перални, всякакви 
стоки за бита и т. н. Ако САЩ за-
почнат да се отказват от закупуване 
на тези стоки от КНР, цените им та-
ка ще скочат, че американското на-
селение трудно ще се справи с та-
кова повишение.

Китай и САЩ са икономически 
свързани като скачени съдове. Зато-
ва сега САЩ се ориентират към по-
литиката на дирискинг, т. е. намаля-
ване на рисковете в икономическите 
отношения с Китай в области, които 
имат връзка главно с националната 
сигурност. С други думи, американ-
ският натиск върху Китай продължа-
ва под други форми, но Китай добре 
се защитава не толкова с контрасанк-
ции, но с политика на вътрешно усъ-
вършенстване и развитие. 

Любомир миХаЙЛов
(Продължение в следващия брой)

още през първото 
тримесечие на 

2024 г. китайската 
икономика надхвърли 

предварително 
набелязаното 
нарастване и 

отбеляза ръст от 5,3%
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Една вечер, когато стадо слонове излизат от гората и влизат в село 
Дахуанба, техният пазач Пън Дзинфу започва веднага да ги следи с 
дрон, а колегата му Пу Юнбин изпраща съобщение по месинджъра, 
за да предупреди хората да не ги приближават. Проследяването на 
слоновете, своевременното предупреждение и предоставянето на 
данни за научни изследвания, свързани с тези животни, са ежедневие 
за Пън Дзинфу и Пу Юнбин.

ивите азиатски 
слонове са за-
щитени живот-
ни на национал-
но ниво, както и 
основно звено в 

екосистемата на тропиче-
ските гори. В Китай сло-
нове живеят главно в райо-
ните Сишуанбанна, Пуър, и 
Линцан в провинция Юн-
нан. Към момента в страна-
та са създадени 11 природни 
резервата за азиатски сло-
нове, покриващи 5000 ква-
драти километра.

През 2021 г. пътешестви-
ето на група азиатски сло-
нове от юг на север и об-
ратно прикова погледите на 
цялата страна и те се пре-
върнаха в истински знаме-
нитости. В последните ня-
колко години също така се 
наблюдава ежегодно увели-
чаване на популацията от 
тези животни в Юннан. Дяо 
Фасин, местен жител казва, 
че слоновете усещат добро-
тата на хората, поради кое-
то не се страхуват да бъдат 
в близост до тях.

За да се чувстват ком-
фортно слоновете, в резер-
ватите се отглеждат расте-
ния, с които те обичат да се 
хранят. С помощта на тех-
ника като сензори и инфра-
червени камери пък мест-
ните власти публикуват 
своевременно информация 
за местоположението на 
стадата слонове. Уан Юн, 

Д

Биоразнообразието на Юннан

еКолоГия

кубически метра, благода-
рение на което непрекъсна-
то се подобрява биологич-
ната среда. Понастоящем в 
провинцията са регистри-
рани 183 000 защитника на 
гората и е изградена посто-
янната система за надзор и 
наблюдение на редките жи-
вотни.

През последните годи-
ни рибарското село Шан-
суан на южния бряг на езе-
ро Диенчъ, развива актив-
но туризъм и се превърна 
в популярната дестинация. 
Всички отпадъчни води от 
селската канализация се съ-
бират в главния канал око-
ло Диенчъ, като в същото 
време зеленото простран-
ство от 27 хиляди квадрат-
ни метра е увеличено чрез 
добавяне на различни рас-
тения.

Юннан насърчава зе-
лената трансформация на 
индустрията, устойчивото и 
щадящото земеделие и раз-
ширяване на екологичните 
практики в културния и ту-
ристическия сектори. 

По време на 13-ия петго-
дишен план за социал-
но-икономическо разви-
тие (2016 – 2020) потребле-
нието на енергия на едини-
ца БВП в провинцията на-
маля с 14,56%, интензите-
тът на въглеродните еми-
сии – с 24,72% и чистата 
енергия стана най-важният 
стълб на индустрията. „Ако 
има гори, ще има и вода. 
Ако има вода, ще има ни-
ви. Ако има ниви, ще има 
храна. Ако има храна, ще 
има хора“. Тази поговорка, 
разпространена в Сишуан-
банна описва ясно концеп-
цията за хармоничното съ-
жителство между човека и 
природата.

директор на Управление-
то за горите на провинция 
Юннан, припомня, че през 
1976 г. там е имало по-мал-
ко от 150 диви слона, дока-
то за последните 40 години 
броят им се е удвоил.

Юннан е известна с из-
ключителното си богатство 
на растителни и животин-
ски видове и от 2022 г. вла-
стите там реализират ком-
плекс от 23 мерки и 92 кон-
кретни задачи за опазването 
на биоразнообразието.

Броят на юннанските 
златни маймуни се е уве-
личил до повече от 3800, 
нараства устойчиво и попу- 

лацията на други редки и 
застрашени животни като 
зелени пауни. В провинция-
та е определена зона за еко-
логична защита от 113,5 хи-
ляди квадратни километра, 
което е около 29% от ця-
лата й площ, изградени са 
над 360 резервата, подобря-
ва се постоянно системата 
за опазване на биоразноо-
бразието, благодарение на 
което 90% от биосистеми-
те и 83% от редките диви 
животни и растения в про-
винцията са ефективно за-
щитени.

В главният град на про-
винцията Кунмин е създа- 

Зелените заеми в Китай 
отбелязват рекорден скок

Китай и ЕС трябва да си 
партнират за решаване 

на проблемите на 
околната среда

елените заеми 
на Китай отбе-
лязаха увеличе-
ние от 3,7 трили-
она юана (около 
520,66 милиарда 

щатски долара) през пър-
вото тримесечие на 2024 г., 
достигайки най-високото си 
ниво в историята. Това съ-
общи Китайската централ-
на банка. Според данните 
балансът на зелените заеми 
на Китай в местна и чуж-
дестранна валута е възли-
зал на 33,77 трилиона юана 
в края на Q1 – с 35,1% по-
вече на годишна база. Тем-
път на растеж е с 25,9 про-
центни пункта по-висок от 
общия показател за всички 
форми на заеми.

По-конкретно, зелени-
те заеми, разпределени за 
проекти, които пряко или 
непряко допринасят за на-
маляване на въглеродните 
емисии, възлизат съответно 

аскоро бе пуб-
ликуван докла-
дът „Сътрудни- 
чество между  
Китай и ЕС в 
областта на око- 

лната среда и климата: на-
предък и перспективи“. 

Докладът изучава пар- 
тньорството между две-
те страни, като основни 
теми на анализите са об-
щата работа между Ки-
тай и Европа за изграж-
дане на общност на живо-
та на Земята, задълбоча-
ването на сътрудничест-
вото в борбата с измене-
нието на климата, как-
то и стабилното сътруд-
ничеството в сферите на 
екологията. 

Китай е най-голяма-
та развиваща се страна в 
света, а ЕС е най-голяма-
та организация на разви-
ти държави. В доклада се 
посочва, че двете страни 
трябва да извършат необ-
ходимите действия, свър-
зани с околната среда и 
изменението на климата и 
да си сътрудничат за под-
държането на устойчиво-
то развитие на Земята. 

Въз основа на цялостен 
преглед на историята на 
общата работа в областта 
на околната среда и кли-
мата, докладът обобщава 
постиженията и ефектив-
ността до момента и дава 
перспективите за бъдещо-
то партньорство. 

З
Н

на 11,21 трилиона юана и 
11,34 трилиона юана. Заедно 
те представляват 66,8 про-
цента от общите зелени за-
еми. Неизплатените зелени 
заеми за надграждане на зе-
лена инфраструктура възли-
зат на 14,57 трилиона юа-
на, нараствайки с 31,4 про-
цента на годишна база, до-
като тези за чиста енергия 
възлизат на 8,72 трилиона 

юана, увеличение от 39,4 
процента.

Китай отбелязва бърз 
напредък в развитието на 
своята зелена финансо-
ва система и пазари като 
част от усилията за пости-
гане на т. нар. двойни въгле-
родни цели – пик на въгле-
родните емисии до 2030 г.  
и въглероден неутралитет 
до 2060 г.

ден екологичен пояс около 
езеро Диенчъ от 4,2 хиля-
ди хектара, в това число и 
54 мочурища от 2,6 хиля-
ди хектара. Към момента 
рибните видове в Диенчъ 
вече са се възстановили до 
26, водните растения са се 
увеличили от 238 вида през 

2010 г. до сегашните 303, а 
птиците – от 96 през 2012 
година до 175.

Популацията на зелени 
пауни наброява около 600 
птици, обитаващи главно 
районите Юси и Чусюн. 
През 2003 г. в Чусюн 10,391 
хектара бяха определени за 
защитена зона за зелени па-
уни, а преди няколко годи-
ни тя бе увеличена с още 
7143 хектара. Понастоящем 
в окръга живеят около 300 
от тези редки птици.

Горските площи на Юн-
нан в момента са около 25 
милиона хектара с дървес-
ни запаси от 2,067 млрд. 
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Соевото мляко – 
любима напитка 
китайци

оевото мляко е 
много популяр-
но сред всич-
ки китайци и е 
ключов елемент 
на традиционна-

та китайска закуска.
То е с висока хранител-

на стойност и е доказано, 
че предпазва от повяват на 
различни заболявания.

Соевото мляко на ки-
тайски се нарича „доудзян“ 
или в буквален превод „сок 
от соя“. То е ценен източник 
на витамините Е и В-група-
та, съдържа 15 пъти пове-
че желязо и 16% по-малко 
въглехидрати, както и 24% 
по-малко мазнини отколко-
то кравето мляко. Освен то-
ва е много ниско калорич-
но и няма холестерол и лак-
тоза, което го превръща в 
подходяща храна за хората 
с лактозна непоносимост.

ПоЛЗи За ЗДравето:
1. Не съдържа лактоза

Основното предимство 
на соевото мляко е, че не 
съдържа лактоза. Това оз-
начава, че е подходящо за 
възрастни и деца, които не 
могат да я усвоят. 

2. Укрепва имунната 
система

Соевото мляко е с високо  

С

здраве

Интерфейсът мозък-компютър 
може да подобри двигателните 
функции на пациенти с инсулт

Над 1,12 млрд. души  
със здравни електронни 
сертификати в Китай

Е

П

кип от китайски 
учени са откри-
ли по време на 
клинично из-
питване, че ре-
хабилитацията с 

интерфейс мозък-компю-
тър (BCI) може да подо-
бри двигателната функция 
на горните крайници при 
пациенти с инсулт.

Интерфейсът мозък- 
компютър е комуника-
ционна система, която 
преобразува „идеите“ в 
мозъка в инструкции и се 
използва при рехабилита-
ция след инсулт.

Екипът от болница 
„Тиентан“ към Пекинския 
медицински университет е 
инициирал клинично из-
питване в 17 центъра в Ки-
тай, в което 296 пациен-
ти с исхемичен инсулт са 
избрани на случаен при-
знак да получат в рамките 
на един месец традицион-
на рехабилитация и така-
ва с интерфейс мозък-ком-
пютър.

Първоначалните резул-
тати за ефикасност показ-
ват, че промяната в резул-
тата спрямо изходното ни-
во на групата, при която е 
използван интерфейс мо-
зък-компютър, е значител-
но по-висока от тази на 
контролната група.

В Китай в момента 
има близо 200 компании 

за медицински интерфейс 
мозък-компютър, като 25% 
от тях работят с имплан-
тируема технология, а ос-
таналите 75% с неимплан-
тируема, според данни на 
Китайската академия за 
информационни и кому-
никационни технологии за 
разработката и прилага-
нето на тази технология.

овече от 1,12 ми-
лиарда души, за- 
писани в китай- 
ската програма 
за основно здра- 
вно осигурява-

не, са получили електронни 
сертификати от правител-
ството, съобщи неотдавна 
Националната администра-
ция за сигурност на здраве-
опазването.

С електронните удосто-
верения хората трябва само 
да показват QR кода вместо 
физическите си здравноос-
игурителни карти за пре-
глед при лекар, посещения 
в болница, медицински из-
следвания и закупуване на 
лекарства.

Електронният сертифи-
кат може да се използва в 
повече от 800 000 здравни 
институции в цялата стра-
на, каза служителят в адми-
нистрацията Сие Джаншу.

Електронният сертифи-
кат е част от услугите, пред-
лагани от националната он-
лайн платформа за здравно 
осигуряване на Китай, коя-
то позволява на осигурени-
те лица да имат достъп до 
информация и да получа-
ват различни услуги.

Освен електронния сер-
тификат, администрацията 
ще насърчи и използване-
то на електронни медицин-
ски сметки и рецепти, до-
пълни Сие.

съдържание на протеини. 
То съдържа всички девет 
незаменими аминокисели-
ни, нужни на организма. Те-
зи аминокиселини се прео-
бразуват в нови протеини, 
които стимулират имунна-
та система и освобождава-
нето на ензим, който оси-
гурява енергия на тялото.

3. Подобрява  
липидния профил

Мазнините в соевото 
мляко са ненаситени и то 
е с нулево съдържание на 
холестерол. Соевото мляко 
пази от натрупване на лош 
холестерол в кръвта и по-
вишава нивата на добрия.

4. Помага да отслабнем
Соевото мляко по при-

рода е с ниско съдържание 
на захар. А мононенасите-
ните киселини в него не 
позволяват на червата да 
усвоят мазнините и ни ка-
рани да се чувстваме сити 
по-дълго време.

5. Не съдържа хормони
За да увеличат количе-

ството мляко, фермерите 
често инжектират кравите 
с изкуствени хормони. Те-
зи хормони присъстват и в 
млякото и млечните проду-
кти, които консумираме и 

затрудняват функционира-
нето на системите в тялото. 

6. Заздравява костите
Соевото мляко съдържа 

фитоестроген, който помага 
на организма да усвои кал-
ция. Това повишава плът-
ността на костната маса, за-
това е полезно за костите и 
пази от остеопороза.
7. Богато е на витамин В12, 

рибофлавин и изофлавин
Витамин В12 помага на 

тялото в производството на 
ДНК, функционирането на 
червените кръвни клетки и 
поддържа здравето на нерв-
ната система. 

Рибофлавинът стимули-
ра клетките в производство-
то на енергия. Изофлваинът 
е антиоксидант, който пази 

10. Пази от рак 
Високото съдържание на 

изофлавин в соята предо-
твратява появата на рак на 
простата. Чаша соево мляко 
съдържа около 30% от еже-
дневната доза калций, кой-
то играе важна роля в пре-
венцията на колоректални и 
чревни ракови заболявания. 

Освен това соевото мля-
ко съдържа много антиок-
сиданти.

вНимаНие:
Въпреки всички тези 

ползи за здравето соево-
то мляко понякога може 
да предизвика някои стра-
нични ефекти и нарушения. 
Един от най-големите не-
достатъци е добавената в 
него захар. 

клетките и ДНК на органи-
зма от окисляване.

8. Поддържа кръвното 
налягане в нормални 

граници
Соевото мляко е с мно-

го ниско съдържание на на-
трий. Това е от съществе-
но значение за пациенти-
те с високо кръвно наляга-
не, тъй като за тях е важно 
да поддържат ниски нива-
та на натрия. 

9. Облекчава симптомите 
след менопаузата

По време на менопау-
зата естественото произ-
водство на естроген в жен-
ския организъм намалява 
до минимум, а фитоестро-
генът в соята е негов ефек-
тивен заместител. 
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Посолството на КНР дари книги и аудио-
визуални материали за Столичната библиотека

приятели

а 28 април, по 
повод Светов-
ния ден на тай-
дзицюен, успеш-
но бяха прове-
дени състеза-

ние по ушу за „III българ-
ска младежка купа“ и II ки-
тайско-български фестивал 
на ушу културата. Меропри-
ятията бяха организирани 
съвместно от Китайския 
културен център в София, 
Министерството на младе-
жта и спорта на Република 
България и Българската фе-
дерация по ушу. 

На събитието присъства-
ха над 300 души, сред които 
директорът на Китайския 
културен център в София – 
г-н Хон Хай, председателят 
на Националната асоциация 
за бойни спортове – Петър 
Драгоев, представители на 
Министерството на младе-
жта и спорта и Национал-
ната спортна академия „Ва-
сил Левски“, както и пред-
ставители на местната общ-
ност и любители на бойни-
те изкуства. На една сцена 
се състезаваха млади люби-
тели на бойните изкуства от 
цяла България, а професио-
нални съдии по бойни изку-
ства избраха победителите 
в категориите тайдзицюен, 
вин чун и други.

На церемонията по от-
криването директорът Хон 
Хай и председателят Дра-
гоев изнесоха приветстве-
ни слова, като поздравиха 
фестивала на ушу култура-
та за успешното му провеж-
дане в две последователни 
години. След това директо-
рът Хон Хай връчи награди 
на победителите в конкурса 
сред горещи аплодисменти. 

По време на фестива-
ла представители на Ки-
тайския културен център 
изпълниха две фолклорни 
музикални пиеси: „Танц на 

о случай 75-ата 
годишнина от ус-
тановяването на  
дипломатически 
отношения меж-
ду България и 

Китай, на 25 април 2024 г., 
близо 100 вида специално 
подбрани книги и 100 вида 
аудио-визуални материали 
бяха връчени като дарение 
за Китайския кът на Сто-
личната библиотека. 

Съдържанието на да-
рените материали обхва-
ща многобройни теми ка-
то: култура, изкуство, тури-
зъм, кулинарно изкуство, 
политика, икономика, на-
ука и технологии, образо-
вание и много други. На 

Н

П

силният интерес към тай-
дзицюен се разпространя-
ва по света, последната съ-
бота от април всяка годи-
на се превърна в Световен 
ден на тайдзицюен. 

На Втория китайско-бъл-
гарски фестивал на ушу кул-
турата специално бе пока-
нен Джан Юци, потомък на 
род с богато наследство от 
китайските бойни изкуства. 
Джан Юци демонстрира и 
обясни теорията на тайд-
зицюен, позволявайки на 

народността и“ и „Къщата 
на летящите кинжали“, как-
то и песента „Китайско кун-
гфу“, която демонстрира оч-
арованието на традиционна-
та китайска музика и въз-
хвалата на ушу културата.

Тайдзицюен е съкрови-
щето на традиционните ки-
тайски бойни изкуства, което 
беше включено през 2020 г.  
от ЮНЕСКО в Представи-
телния списък на нематери-
алното културно наследство 
на човечеството. Тъй като 

и цигун в България.
Китайският културен  

център изпълни цялата 
обстановка с китайски кул- 
турни елементи. Органи-
зирана бе фотоизложба на 
уникални картини на ки-
тайската традиционна архи-
тектура и народни обичаи. 
Изложбата „Избрани твор-
би от Павилиона на орхиде-
ите“ показа очарованието и 
изяществото на китайската 
калиграфия. Промоционал-
ната 3D холографска про-
екция с лого „Нихао! Ки-
тай“ и миловидна панда съ-
що привлякоха внимание-
то на гостите.

Чаината церемония и де-
монстрацията по калигра-
фия бяха черешката на тор-
тата на събитието, носейки 

българската аудитория да 
опознае отблизо дълбочи-
ната на китайската култу-
ра тайдзи.

Представители на На-
ционалната асоциация за 
бойни спортове също де-
монстрираха тайдзи и дру-
ги бойни изкуства. Инструк-
торът по цигун Светла Ки-
сьова изнесе лекция на те-
ма „Ин – Ян философия и 
цигун практики“, като под-
черта огромното влияние на 
китайските бойни изкуства 

церемонията по връчване 
на дарението присъстваха 
г-жа Юлия Цинзова, дирек-
тор на Столична библиоте-
ка, и г-н Гуан Син, съветник 

по културните въпроси към 
посолството на Китайската 
народна република.

Г-н Гуан Син заяви, че 
Столичната библиотека е 

Втори китайско-български  
фестивал на ушу културата 

незабравимо културно из-
живяване на гостите. 

Демонстрираните бойни 
изкуства на Китайско-бъл-
гарския фестивал на ушу 
културата послужиха като 
отправна точка и средство 
за отваряне на нов прозорец 
за българската аудитория за 
по-задълбочени знания за 
Китай и укрепване на при-
ятелството между двата на-
рода, изграждайки нов мост 
за взаимен обмен между ци-
вилизациите.

една от най-важните кул-
турни институции в Бълга-
рия с дълга история, голям 
брой редовни читатели, ак-
тивни дейности и отлично 
местоположение в центъра 
на столицата. 

Дарението на книги за 
Столична библиотека е от 
поредицата културни дей-
ности в чест на 75-ата го-
дишнина от установява-
нето на дипломатически 
отношения между Бълга-
рия и Китай, с надежда те-
зи книги и аудио-визуал-
ни материали да помогнат 
на повече хората в Бълга-
рия да придобият по-бога-
то, по-всеобхватно и задъл-
бочено разбиране за Китай 

и хилядолетната китайска 
култура.

Г-жа Юлия Цинзова из-
рази благодарността си към 
посолството за щедрото да-
рение и заяви, че книгите 
и аудио-визуалните мате-
риали ще бъдат включени 
в библиотечния фонд и ще 
бъдат на разположение за 
всички желаещи читатели 
в България. Ръководството 
на Столичната библиотека 
също се надява, че обогатя-
ването на Китайския кът с 
тези нови и интересни кни-
ги ще даде възможност на 
повече български читатели 
да се докоснат до очарова-
телния свят на китайска-
та култура.
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итайското посолство във 
великобритания органи-
зира изложба в Лондон 
на тема „Еволюцията на 
китайските йероглифи“ 
и церемония по откри-

ването на поредица от дейности по 
случай Деня на китайския език в 
ООН. В изложбата бяха подбрани 
ключови моменти в развитието на 
технологиите за отпечатване на ки-
тайски йероглифи от древни вре-
мена до нашата епоха.

Ян Сяогуан, министър в посол-
ството на Китай във Великобрита-
ния, заяви в речта си, че китайски-
те йероглифи са се развивали и усъ-
вършенствали в продължение на 
хиляди години и са дълбоко инте-
грирани в културната ДНК на ки-
тайската нация. Писмеността с хи-
лядолетна история е достойна, ба-
лансирана, симетрична и богата 
на съдържание, което показва, че 
китайската култура набляга на ми-
ра, хармонията и сътрудничество-
то. Франсис Ууд (китайско име У 
Фанси), известен британски сино-
лог, заяви, че благодарение на из-
ложбата повече британци със си-
гурност ще започнат да изучават 
китайски език.

На 19 април институт „Конфу-
ций“ към трансилванския универ-
ситет в Брашов, румъния, проведе 
поредица от дейности на тема „Ки-
тайският език: мост между цивили-
зациите“. Джан Лили, културен ата-
ше от китайското посолство в Буку-
рещ, заяви в речта си, че китайски-
те йероглифи носят китайската кул-
тура и философия. Тя изрази на-
дежда, че все повече студенти ще 

края на април в град 
Лин‘и, провинция Шан-
дун, се проведе вторият 
културен и туристически 
уикенд за любителите на 
мотори. Темата на уикен-

да е „Дизайнът води до развитие, мо-
торите активизират града“. Целта е 
да се създаде събитие, съчетаващо 
култура, туризъм, изложби и каране 
на мотори, за да се стимулира кон-
сумирането и да се покаже инова-
ционната жизненост на града.

В мероприятието имаше изло-
жение за индустриални продукти за 
любителите на мотори – оборудва-
ния, смарт устройства, фитнес апа-
рати, части на превозни средства, 

плодови ракии и други над 100 ви-
да стоки. Освен това бяха предста-
вени и дизайни на мотоиндустрия-
та, която събира любителите на те-
зи превозни средства. Така се позво-
лява на посетителите да почувстват 
очарованието на иновационната ин-
дустрия на град Лин‘и.

По време на събитието се про-
веде и „Форум за сътрудничество и 
развитие на моторната индустрия“. 
В него взеха участие стотици хора.

Поканени бяха любители на мо-
тори от клубове и компании от раз-
лични области. Така моторните пре-
возни средства бяха свързани с ин-
дустриалния дизайн и приоритетни-
те индустрии на Китай.

Денят на китайския език в ООН предизвика 
голям интерес към китайската култура

Културен туристически  
уикенд за любителите 
на мотори в град Лин‘и

надяват да получат и повече въз-
можности за работа чрез изучава-
не на китайски език.

институт „Конфуций“ към Уни-
верситета в Картаген, тунис, съ-
що проведе Ден на китайския език, 
в който участниците се включиха 
във викторини за китайската кул-
тура, калиграфия, топография, бо-
ядисване на вратовръзки и други 
практически дейности. Жу Син, 
ректор на Институт „Конфуций“ 
към университета в Картаген, зая-
ви, че обменът между двете страни 
зачестява с всеки изминал ден. Сту-
дентите, изучаващи китайски език, 
не само се запознаха с китайска-
та култура, а също така притежа-
ват и добри перспективи в трудоу-
строяването си.

тематичен семинар по китайска 
калиграфия „Лантин – Ядзи“ се 
проведе на 19 април в Китайския 
културен център в Брюксел. Худож-
никът и калиграф от Китай Джан 
Уънхай представи пред участни-
ците историята на китайската ка-
лиграфия през различните периоди 
и покани хората да рисуват заедно 
с него калиграфски свитъци. Ви-
то Борели, служител в Генералната 
дирекция „Образование и култура“ 
на Европейската комисия, участ-
ва в събитието и заяви, че е впе-
чатлен от красотата на китайска-
та калиграфия и нейното развитие 
през вековете.

Денят на китайския език в ооН 
е обявен за празник през 2010 г. от 
Департамента за обществена ин-
формация на ооН (по-късно пре-
именувано в Департамент за гло-
бални комуникации). Инициати-
вата има за цел да отбележи мно-
гоезичието и културното многоо-
бразие и да насърчи равноправното 
използване на шестте официални 
езика в ООН. Същата година след 
обсъждания на китайски експер-
ти, постоянният представител на 
Китай в ООН предложи Денят на 
китайския език да се чества всяка 
година на 20 април, в деня на тра-
диционния китайски сезона „Гую“ 
по лунния календар, за да се отбе-
лежи приносът на Цан Дзие, съз-
дателя на китайската писменост.

изучават китайски език, за да раз-
берат повече за китайската исто-
рия и култура. Корин Мику, ръ-
ководител на Отдела за междуна-
родни отношения в Трансилван-
ския университет, изрази благодар-
ност към всички участници в съ-
битието, което се проведе точно 
по време на „Гую“ – 6-ия от 24-те  
сезона по лунния календар и кое-
то символизира „доброто начало“.

По време на честването на Де-
ня на китайския език, организи-
рано на 19 април от Университе-
та на Замбия, гостите участваха в 
интерактивни проекти като опит за 
калиграфия, рисуване на маски от 
пекинската опера и пробване на на-
ционални костюми, за да усетят оча- 
рованието на китайската култура. 
Изпълняващият длъжността рек-
тор на Университета на Замбия зая- 

По СлучАй ДЕНя НА КИТАйСКИя ЕзИК В ооН 
В мНожЕСТВо СТРАНИ БяхА ПРоВЕДЕНИ 
КолоРИТНИ ТъРжЕСТВА. мНого хоРА оТ цял 
СВяТ ИзРАзИхА ЕНТуСИАзъм зА ИзучАВАНЕ  
НА КИТАйСКИ ЕзИК И  оБИчТА СИ Към 
КИТАйСКАТА КулТуРА чРЕз глЕДАНЕ НА 
СПЕКТАКлИ И ПоСЕЩЕНИЕ НА ИзложБИ.

ви, че в момента обучението по ки-
тайски език в Замбия процъфтява, 
а културният обмен между двете 
страни се задълбочава благодаре-
ние на дългогодишната подкрепа 
на китайската страна.

в институт „Конфуций“ към 
университета на Кайро се проведе 
конкурс за китайска калиграфия. 
Ашраф Гамал, носител на първа на-
града от конкурса, сподели: „Оби-
чам много китайския език и ки-
тайската култура. Мечтая в бъде-
ще да имам възможност да отида 

в Китай, за да се запозная цялост-
но с източната държава“.

институт „Конфуций“ на Лю-
блянския университет и етнограф-
ският музей на словения съвмест-
но организираха мероприятие на 20 
април,  включващо модно ревю с 
традиционни китайски костюми, 
представяне на бойното изкуство 
тайдзи, китайска калиграфия и де-
густация на китайска кухня. Съ-
битието привлече стотици местни 
граждани и китайски емигранти.

институт „Конфуций“ към Уни-
верситета на сао томе и Принси-
пи проведе Ден на китайския език 
в Националната гимназия в сто-
лицата. Ректорът на Университе-
та на Сао Томе и Принсипи, зая- 
ви, че сред младежите от страната 
нараства ентусиазмът за изучаване 
на китайски език. Много от тях се 

В събота и неделя участниците 
караха по два маршрута – единият е 
разходка из града – от Олимпийския 
парк на гр. Лин‘и до мост Дзинлуо, 
телевизионната кула, площад „Фе-
никс“ и площад „бира от гр. Цин-
дао“, така те почувстваха модерният  
екологичен индустриален град.

Другият маршрут е „най-красиви-
ят маршрут на гр. Лин‘и“ – по пла-
нински пътища през старите рево-
люционни райони. В него се почув-
ства настъпващата пролет в плани-
ните до града.
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АЛИАНС МЕДИЯПРИНТ

Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Регламент за 
маратоните в 
Китай, които стават 
все по-популярни 

роят на участни-
ците в шосейните 
състезания по бя-
гане достигна но-
ви върхове в Ки-
тай тази пролет. 

Близо 500 000 бегачи взеха 
участие в над 50 маратон-
ски състезания през уикен-
да на 20 април и се очак- 
ва още събития да пока-
жат все по-масовото учас-
тие на китайците в мара-
тони на фона на развива-
щото се масовизиране на 
бягането.

За да засили надзора 
при лекоатлетическите със-
тезания и да поддържа ред 
в лекоатлетическите със-
тезания, Китайската атле-
тическа асоциация (CAA) 
публикува нови правила за 
управление на дисциплини-
те на националните атле-
тически събития чрез офи-
циалния си акаунт в Weibo.

Новите разпоредби ид-
ват, след като инцидент не- 

отдавна на полумаратона в 
Пекин предизвика общест-
веното внимание. Хи Лие, 
победител в състезанието, 
и трима африканци, които 
определяха темпото и кои-
то завършиха като подглас-
ници, бяха лишени от ме-
дали и други награди за на-
рушаване на правилата на 
състезанието.

По този повод на спорт-
ните си страници англое-
зичното китайско издание 
„Глобъл таймс“ отбеляза, 
че докато организатори-
те на маратони се надпре-
варват да привлекат мак-
симално участие с пакети 
от предимства, осигурява-
нето на безопасна, чест-
на и организирана състе-
зателна среда е от ключо-
во значение за поддържане 
на жизнеността и страстта 
към шосейните състезания 
по бягане.

Като се има предвид из-
обилието от възможности 

Б

По инициатива на казахстанското председателство  
на ШоС секретариатът на организацията беше домакин  

на шахматен турнир 

Участници в дългите бягания се състезават в маратона в Уси, 
провинция Дзянсу, Източен Китай

ато част от казах- 
станското пред- 
седателство на 
Шанхайската ор- 
ганизация за съ-
трудничество, сек- 

ретариатът на организация-
та беше домакин на шах-
матен турнир сред дипло-
мати на страни членки на 
ШОС, наблюдатели и парт-
ньори в диалога, акредити-
рани в Китай.

Турнирът се проведе 
като част от изпълнение-
то на „Съвместния план за 
действие за периода на ка-
захстанското председател-
ство на ШОС през 2023 – 
2024 година“. 

Участници са Посол-
ството на Република Ка-
захстан в КНР, Секрета- 
риатът на ШОС и Ки-
тайският комитет на ШОС, 
Добросъседство, приятел-
ство и сътрудничество 
(KKDBC) със съдействие-
то на Казахстанската шах-
матна федерация и Центъ-
ра за контрол на шахмат-
ния спорт към Главната 
държавна администрация 
за физическо възпитание 
и спорт на Китайската на-
родна република.

Посланикът на Казах- 
стан в Китай Ш. Нури-
шев отбеляза основните 

К

Шахматен турнир за дипломати от 
страните от ШОС се проведе в Пекин

постижения на казахстан-
ското председателство и се 
спря на предстоящата сре-
ща на върха в Астана. 

Казахстанският дипло-
мат подчерта, че този шах-
матен турнир в кръга на 
„голямото семейство на 
ШОС“ има за цел да по-
каже, че ШОС е не само 
„силна“, но и „интелек- 
туална“ организация.

Генералният секретар на 
Шанхайската организация 
за сътрудничество Джан 
Мин в речта си подчерта, 
че казахстанското предсе-
дателство има значителен 
принос за насърчаването 
на културното и хумани-
тарно сътрудничество и 
по-нататъшното укрепва-
не на „шанхайския дух“ в 
организацията.

за избор на настоящите шо-
сейни състезания в цяла-
та страна, бегачите са се 
сблъскали с „съблазните-
лен избор“, когато вземат 
решения в кое състезание 
да участват. Около 25 000 
души тичаха в маратона 
Циндао, провинция Шан-
дон, Източен Китай, дока-
то полумаратонът в Шан-
хай на 21 април, едно от 
шосейните състезания със 
златен етикет на Светов-
ната атлетика, видя само  
15 000 участници.

Маратонът Уси, провин-
ция Дзянсу, Източен Ки-
тай, който се проведе на 
24 март тази година, от-
беляза рекорден брой ре-
гистрации от над 260 000 

души. По време на състе-
занието Хи Лие счупи на-
ционалния рекорд за мъже 
в маратона с време от 2 ча-
са, 6 минути и 57 секунди.

Независимо дали е в го-
леми градове като Пекин 
и Шанхай, или в по-малки 
градове като Уси и Пу’ър в 
провинция Юннан в Юго-
западен Китай, изобилие-
то от събития за бягане от-
разява непрекъснато нара-
стващата осведоменост на 
хората за здравето и така 
маратоните се превърнаха 
в нов катализатор за стиму-
лиране на културно и ико-
номическо развитие на гра-
да, посочва „Глобъл таймс“.

Заместник-председателят  
на CCDS на ШОС Цей Ли 
от своя страна изрази уве-
реност, че това събитие ще 
допринесе значително за 
развитието на сътрудни-
чеството в областта на спор-
та между страните членки 
на ШОС, и ще демонстри-
ра силата на единството и 
добросъседството в рамки-
те на ШОС. 

По време на събитието се 
проведе едновременна игра 
между четирикратната све-
товна шампионка за жени, 
китайската гросмайсторка 
Хоу Ифан и дипломати от 
„семейството на ШОС”.

В резултат на турнира 
първо място в трудна бор-
ба завоюва отборът на Ка-
захстан, второ място заеха 
дипломатите от държавата 
партньор в диалога - Азер-
байджан, а трето място зае 
друг партньор в диалога на 
ШОС – Непал.

Дипломи бяха връчени и 
в категории като „Най-до-
бър играч при жените“ – 
Кандис Сейнт Шве Зин 
(Мианмар), „Най-стар иг-
рач“ – Мамадов Джай-
хун (Азербайджан), „Най-
млад играч“ – Даниил Ре-
янш Кейн (Секретариат на 
ШОС), „Първият мат” – Мо-
данов Башир (ОАЕ).

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов
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традиционният танц пунин инге
По време на първомайските празници край езерото цинлун 
в Пекин беше демонстриран традиционният танц пунин инге, 
който е признат за национално нематериално културно 
наследство в Китай. Спектакълът съчетава елементи от 
опера, танци, бойни изкуства и символизира победата на 
доброто над злото.

Снимка Синхуа

О
бщо 42 обек-
та от култура-
та Хуншан, ва-
жна част от не-
олитната епо-
ха, бяха откри-

ти във Фусин, североизточ-
ната китайска провинция 
Ляонин. Според Институ-
та за културни реликви и 
археология на провинция 
Ляонин, 42-ата новооткри-
ти обекта са концентрира-
ни в подножието или раз-
ширените плата на плани-
ната Нулуерху и планината 
Иувулв във Фусин.

„Значителният брой 
обекти, открити в района 
на Фусин, показват забеле-
жителни характеристики 
на групиране. Тези наход-
ки от културата Хуншан 
имат прилики със съсед-
ните региони на градовете 
Чаоян и Чъфън. Намере-
ни са уникални атрибути“, 
каза Джън Дзюнфу, член 
на факултета към Учили-
щето по археология и му-
зеология на университета 
Ляонин.

През март 2023 г. е да-
дено началото на нов кръг 
от проучвания в търсене на 
реликви от културата Хун-
шан в провинцията. Досега 

са изследвани 4900 кв. км 
– средното течение на ре-
ка Далин, басейнът на река 
Сихъ и главния приток на 
река Ляохъ. В резултат на 
проучванията са открити 
129 нови културни обекта 
от Хуншан.

Новият кръг от изслед-
вания се разширява отвъд 
планината Иувулв до ба-
сейна на река Ляохъ, на-
рушавайки представата, че 
източната граница на кул-
турата Хуншан е завършва-
ла в планината. Това про-
учване също така доведе до 
ново разбиране за произво-
дителността, изграждането 
на ритуални места и разви-
тието на селищните форми 
на древната култура.

Хуншан е важна праис-
торическа археологическа 
култура, датирана на око-
ло 5000 - 6000 години. Раз-
пространението й обхваща 
западната част на провин-
ция Ляонин, северната част 
на провинция Хъбей и из-
точната част на автоном-
ния регион Вътрешна Мон-
голия. Ляонин е основната 
област на разпространение 
на културата Хуншан и ре-
гиона, в който са фокуси-
рани проучванията.

Откриха 42 неолитни  
обекта от културата  
Хуншан в Китай

Н
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а 12-ото между-
народно турис-
тическо изложе-
ние в Макао тази 
година бяха под- 
писани 55 голе-

ми проекта в сферата на 
туристическата индустрия, 
както и над 13 000 съглаше-
ния за бизнес партньорства. 

Това съобщава Турис-
тическата служба на пра-
вителството на специал-
ния административен ра-
йон Макао.

В подписаните големи 
проекти участват 107 мест-
ни и чуждестранни пред-
приятия, обхващащи индус-
трии като услуги за тури-
зъм, застраховане и орга-
низиране на събития. 

Тазгодишното изложение 

риходите от ин-
тернет реклама в 
Китай са нарас-
нали с 33,4 про-
цента на годиш-
на база до 719,06 

милиарда юана (101,19 мили-
арда долара) през 2023 г., ка-
то бизнесът е силно концен-
триран в големите градове, 
показва проучване на Дър-
жавната администрация за 
регулиране на пазара.

Броят на големите биз-
нес субекти, предоставящи 
рекламни услуги, възлиза на 
17 000 миналата година, като 
брутните им приходи са по-
вече от 1,31 трилиона юана, 
което е ръст от 17,5 процен-
та в сравнение с предходна-
та година.

Нарастващите приходи 
демонстрират жизнеността 
на пазара на потребление и 

привлече повече от 37 000 
посетители с участието на 
668 предприятия и органи-
зации от 54 държави и реги-
они. Бяха проведени и пет- 

десет и пет промоционал-
ни презентации и форуми. 
Следващото издание на из-
ложението ще е през април 
2025 година.

доверието на корпоративните 
инвеститори, се казва в про-
учването.

То също така показва, че 
интернет рекламата, сред 
всички форми на публикува-
не на реклами, отбеляза ста-
билен ръст, представлявайки 

82,4 процента от бизнеса.
Петте „рекламни центъ-

ра“ в Китай са били Пекин, 
Шанхай, Ханджоу, Шънджън 
и Гуанджоу, като на тях се 
падат 74 процента от брут-
ните приходи от реклами в 
страната.

На 12-ото туристическо 
изложение в Макао бяха 
подписани 55 големи проекта

Над 101 млрд. долара приходи 
от интернет реклама през 2023 г. 

КалейдосКоп

туристически 
маршрути за 
празничните дни 
По време на 
първомайските 
празници 
хиляди туристи 
излязоха сред 
природата, за да 
се насладят на 
зашеметяващите 
пейзажи 

Снимка Синхуа


